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Ochotníci
dětem

Z činnosti
Orla

Zastupitelstvo obce a redakční rada.

Šardičtí
chovatelé

Jsou tady Velikonoce!
Svátky probouzející se přírody,

vonících květin a rozzářených dní...
Jejich příjemné prožití vám všem přeje

Vzpomínky
na konec

II. světové války

Ptáte se,
odpovídáme



stra na 2 Š a r d i c e

Vážení a milí spoluobčané!

Slovo starostky

Blažena Galiová

Po dlouhé a pro některé z nás i ná−
ročné zimě přišlo všemi očekávané
jaro. Během zimního období se na
radnici pilně a neúnavně pracovalo,
bohužel někdy i do pozdních nočních
hodin. Některé věci se ujasnily a pra−
cujeme na odstraňování nakupených
problémů, o jejichž postupném ře−
šení budete informováni prostřednic−
tvím zpravodaje.

V zimním období prováděli stálí
zaměstnanci obce úklid sněhu na
chodnících a veřejných prostran−
stvích. Zde bych chtěla poděkovat
všem občanům za to, že vzorně uklí−
zeli chodníky před svými domy a tím
nám pomohli ušetřit peníze v obec−
ním rozpočtu. Byla prováděna ne−
zbytná údržba obecních budov, byly
dokončeny regulace kotelen v bu−
dově č.p. 5 – stará škola, v hale
U Orla a v Rezidenci. Věříme, že fi−
nanční prostředky, které byly na re−
gulace vynaloženy, se nám vrátí.

V budově ZŠ byla provedena na−
plánovaná oprava kanalizace tak,
aby nedocházelo k zaplavování su−
terénu školy vodou. Na místním
hřbitově byla opravena hlavní brána,
která je zčásti uzamčena. K tomuto
kroku nás vedly stížnosti občanů na
nekontrolovatelný pohyb automobi−
lů, hlavně kameníků, po místním hřbi−
tově a poškozování obrub pomníků.
Pokud budete nutně potřebovat vjet

jakýmkoliv dopravním prostředkem
na místní hřbitov, nahlaste to prosím
u místostarosty obce.

Od ustavujícího zasedání zastupi−
telstva obce celkem 13krát zase−
dala obecní rada a 5krát obecní
zastupitelstvo. Navíc mělo zastupi−
telstvo výjezdní zasedání, na kterém
jsme projeli celý katastr obce včetně
obecního lesa.

Je nepochopitelné, co vede ně−
které lidi k tomu, že raději vyvezou
vlečku stavební suti do polí, než by ji
uložili do kontejneru. To nemluvím
o různých PET láhvích, igelitových
sáčcích, nábytku, kterým je zamo−
řena krajina okolo Šardic.

Spolky hodnotily svoji činnost na
výročních schůzích, pokud jsme
byli pozváni, na každé schůzi byl
přítomen zástupce obce. Děkuji
všem spolkům za jejich činnost
a hlavně si přejme, aby Ti „staří“ na−
šli vhodné nástupce. Je jiná doba
a mladým lidem nic neříká napří−
klad chovatelství, příroda atd.
Buďme rádi, že naopak neopadá
zájem mladých lidí o folklor a lidové
tradice.

Leden a únor byl tradičně ve zna−
mení plesové sezony. V březnu
uspořádala kulturní komise setkání
s důchodci a FOS Šardičan uspořá−
dal ve spolupráci s místními ochot−
níky tradiční pochovávání basy.

Také komise rady fungují a vyví−
její svoji aktivitu, dokonce i za hra−
nice naší obce. Na podnět naší kul−
turní komise bylo vyvoláno jednání
kulturních komisí Mikroregionu Ho−
voransko. Můžeme se tedy těšit na
společné akce v rámci mikroregionu,
o kterém zatím nebylo moc slyšet.

Všem radním, zastupitelům, čle−
nům komisí, členům spolků a také
jejich rodinám bych chtěla poděko−
vat za aktivní přístup k řešení záleži−
tostí obce.

Vážení spoluobčané,
dne 16. dubna jsme vzpomněli

66. výročí osvobození naší obce so−
větskými vojsky. Památka všech
padlých vojáků a spoluobčanů byla
uctěna položením květin k pomní−
kům. O tom, jak probíhalo osvobo−
zování naší obce, přijel povyprávět
členům redakční rady pan František
Fišman. Jeho zážitky byly sepsány
a můžete se o nich dočíst na jiném
místě v tomto zpravodaji.

Velikonoce jsou tradiční oslavou
jara a bývají nazývány Svátky jara.
Velikonoce jsou také nejvýznamnější
svátky křesťanství. Jsou spojeny
s památkou umučení a vzkříšení Je−
žíše Krista.

Vážení spoluobčané, ať slavíte
Velikonoce jakýmkoliv způsobem,
přeji Vám krásné a ničím nerušené
prožití těchto svátků!

Z jednání orgánů obce

Rada obce zasedala v průběhu ob−
dobí od 7. prosince 2010 do 20. března
2011 celkem 9x a projednala celkem
163 bodů. Dále vzala na vědomí 71
sdělení a oznámení. Nejvíce bodů bylo
projednáno na 10. zasedání RO, kdy
bylo projednáno 51 bodů a 22 bodů
bylo vzato na vědomí. Nejednou skon−
čilo jednání rady obce před půlnocí
a někdy i po půlnoci.

Rada obce na svých jednání
mimo jiné projednala a schválila:

smlouvu o údržbě komunikací v zim−
ním období,
zadat zpracování posudku – postup
prací na zajištění budovy Rezidence,
úpravu provozní doby na sběrném
místě odpadů v zimním období – 1x
za 14 dnů – sobota,
ZŠ Šardice Žádost o dotaci z pro−
jektu EU peníze školám, na jehož
základě škola žádá o dotaci ve výši
1 056 076 Kč,
rozšířit Provozní řád Obecní haly
U Orla o odpovědné osoby za pro−

voz haly a to o pracovníky Obce Šar−
dice s tím, že provoz bude přehod−
nocen v II. čtvrtletí roku 2011,
dodatek č. 1 k Nájemní smlouvě
o pronájmu pozemků p.č. 6773, 6770,
9028, 9033 ze dne 10. 11. 2008,
podpis Smlouvy o dílo s firmou Dera−
tex, spol. s r. o. na provádění deratizace
v naší obci na dobu 4 let s cenou za
provedení díla 13 tis. bez DPH ročně,
podpis Smlouvy o dílo – protipo−
žární zárubně v ZŠ Šardice s cenou
35 802 Kč bez DPH,

Zpráva o činnosti rady a zastupitelstva obce
od 7. prosince roku 2010
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1 000 Kč pro domov svatého Jo−
sefa, Žireč,
smlouvu o pronájmu nebytových
prostor – podjevištní prostory
v Obecní hale U Orla pro FOS Šar−
dice s platností od 1. 1. 2011,
platový výměr vedoucím příspěvko−
vých organizací – ZŠ a MŠ,
rada obce souhlasí s vypovězením
Mandátní smlouvy s firmou KAN−
SPO s. r. o. Mandátní smlouva bude
ukončena s okamžitou účinností,
smlouvu o dílo s pověřeným pracov−
níkem na provedení práce: Zajištění
stavebního dozoru při stavbě Hasič−
ské zbrojnice,
Provozní řád Obecní haly U Orla
v Šardicích s platností od 10. 1. 2011,
zadat vypracování projektové doku−
mentace na Protipovodňová opat−
ření obce I. etapa firmě Pöyry En−
vroment a. s., Růžičkova 5, 690 39
Břeclav a schválila podpis Smlouvy
o dílo na uvedenou práci s touto fir−
mou,
přijetí nabídky vyhotovení žádosti
o dotaci z operačního programu ŽP
na akci „Šardice – protierozní a pro−
tipovodňová ochrana – I. ETAPA“.
Záchytná nádrž N4, záchytný příkop
podél cesty C3 včetně IP 1 a zá−
chytný příkop podél cesty C38,
dohodu o pracovní činnosti pro knihov−
nici na dobu určitou do 31. 12. 2011,
zařadit žádost Charity Kyjov, Kon−
taktní centrum o finanční příspěvek
na činnost pro rok 2011 do rozpočtu
obce,
prodej 30 ks židlí pro restauraci za
cenu 50 Kč za kus,
příspěvek na obědy pro uvolněné
zastupitele ve výši 22 Kč za 1 oběd
od 1. 2. 2011,
přijetí nabídky na řešení topení v hale
U Orla – cena 34 800 Kč + DPH,
podat výzvu 3 firmám na zpraco−
vání projektové dokumentace –
střed obce – „Úprava místní komu−
nikace a autobusových zastávek
v obci Šardice“ a „Úprava veřejných
ploch v obci Šardice“,
opravu postižených míst (napade−
ných plísní) v bytě Šardice 470,
Platový předpis Obce Šardice s plat−
ností od 1. 2. 2011,
Provozní řád učeben v budově č.p.
5 (stará škola),
umístění čtyř reklamních tabulí pro
restauraci U Alberta, Šardice 785
o rozměrech 100 x 120 cm,
zařadit nabídku firmy Klér, Plzeň (je−
vištní vybavení) do rozpočtu,
Provozní řád sběrného místa od−
padů Šardice (součástí tohoto řádu
je i ceník za uložení odpadu – sta−
vební suť),
Smlouvu o pronájmu nebytových
prostor na Domovince pro Sbor dob−

rovolných hasičů Šardice s tím, že
sbor zajistí zdarma pořadatelskou
službu, požární dohled na akcích
pořádaných obcí a zajistí dohled při
průvodech obcí,
smlouvu o pronájmu nebytových
prostor v budově č. p. 5 (stará škola)
pro DH Šardičanka a DH Ištvánci
s tím, že každá kapela za pronájem
zajistí zdarma hudební produkci na
jedné kulturní akci pořádané obcí,
pronájem nebytových prostor v bu−
dově č. p. 5 (stará škola) ve středu
od 18.00 do 20.00 hod. pro Cimbá−
lovou muziku Denica s tím, že CM
jednou za rok vystoupí zdarma na
kulturní akci pořádané obcí,
pronájem nebytových prostor v hale
U Orla – pod jevištěm, každou středu
od 17.00 do 18.00 hod. pro slo−
vácký kroužek Šardičánek s tím, že
slovácký kroužek jednou za rok vy−
stoupí zdarma na kulturní akci pořá−
dané obcí,
pronájem nebytových prostor v bu−
dově č.p. 5 (stará škola) pro Ochot−
níky ze Šardic,
oslovit 6 firem k podání cenové na−
bídky a prokázání splnění kvalifi−
kace na předmět veřejné zakázky
„Výměna oken v ZŠ Šardice“. Krité−
riem pro výběr firmy bude nejnižší
cena,
příspěvek ve výši 500 Kč pro Občan−
ské sdružení Omega Plus Kyjov,
příspěvek ve výši 500 Kč pro Občan−
ské sdružení SONS Kyjov,
oslovit firmy k podání cenových na−
bídek na vypracování projektové
dokumentace na opravu komuni−
kace ke hřbitovu,
výrobu dveří do podjevištního pro−
storu budovy č.p. 3 hala U Orla,
přijetí nabídky na zařazení obce Šar−
dice do publikace „Cestujeme po
Moravě“,
Smlouvu o poskytování služeb péče
o výpočetní techniku do 31. 12. 2011,
Smlouvu o díle č. 03/2011 a 04/2011
na zhotovení projektové dokumen−
tace dle platného VŘ (střed obce
a prostory za starou školou),
vybudování lapače v uličce domu
T. Novotného v jarních měsících,
Smlouvu o nájmu haly U Orla –
FK Šardice, platnost smlouvy od
7. 1. 2011 do 31. 3. 2011,
dodatek č. 6 ke Smlouvě o poskyto−
vání odborných knihovnických slu−
žeb na rok 2011 a poskytnutí pří−
spěvku Městu Hodonín ve výši
30 000 Kč na nákup knih do Obecní
knihovny Šardice,
prodloužení servisní smlouvy k soft−
ware CODEXIS na další dva roky,
zveřejnění výzvy na výběrové řízení
– oprava střechy budovy č.p. 521
ZŠ Šardice a ukládá zástupcům

obce oslovit níže uvedené firmy
k předložení cenových nabídek do
15. 4. 2011. Rada obce schválila
zveřejnit položky pro podání ceno−
vých nabídek dle slepého rozpočtu
s tím, že celá oprava bude rozdě−
lena do dvou etap,
aby stavební dozor, kontrolu a po−
radenství v oblasti investičních akcí
menšího rozsahu prováděl pro obec
smluvní pracovník. Rada obce
schválila odměnu za tuto práci for−
mou Dohody o provedené práci.
smlouvu o možnosti provést stavbu
na cizím pozemku pro Římskokato−
lickou farnost Šardice – zbudování
kanalizační přípojky (odvod vody
z kostela),
smlouvu o možnosti provést stavbu
na cizím pozemku – zbudování ka−
nalizační přípojky,
prodej nefunkčního rozmetadla za
šrotovou cenu – 3 Kč/kg.

Zastupitelstvo obce se sešlo v ob−
dobí měsíců prosinec až únor ke třem
řádným zasedáním. Další zasedání
bylo neveřejné, ve kterém se projed−
nával návrh rozpočtu na rok 2011. Čle−
nové zastupitelstva se také vydali na
obhlídku šardického katastru.

Zastupitelstvo obce mimo jiné
projednalo a schválilo:
na třetím zasedání dne 30. 12. 2010:

změny měsíčních odměn členům
zastupitelstva,
rozpočtové provizorium na r. 2011
na základě zákona č. 250/2000 Sb.
v platném znění dle předloženého
návrhu,
směrnici pro evidenci veřejných za−
kázek č. OS−05/2010 s platností od
r. 2011,
přijetí dotace z programu rozvoje
venkova na akci Příroda na dosah la−
vice a souhlasí s podpisem smlouvy,
prodej pozemku p.č. 36/1 o výměře
357 m2 v k.ú. Šardice za cenu
20 Kč/m2,
prodej pozemků p.č. p.č. 3366/47,
p.č. 3354/1, p.č. 3366/3, p.č. 3366/
/49, p.č. 3356 a p.č. 3366/1 v k.ú.
Šardice za cenu 42 Kč/m2 s tím, že
v případě potřeby obce budou po−
zemky odprodány zpět obci za stej−
ných podmínek,
směnu části „e“ pozemku p.č. 8992
za část „d“ p.č. 7828 dle GP 1499−
18/2010 s tím, že rozdíl ve výměře
23 m2 bude doplacen za cenu
13 Kč/m2,

na čtvrtém zasedání dne 7. 2. 2011
aktualizaci místního programu ob−
novy vesnice na r. 2011 s tím, že do
krátkodobých cílů bude doplněno
a dopsáno – spolu s FOS zajistit
II. ročník folklorního festivalu.
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Matrika
Narození

Slavomír Ševčík č.p. 506
Sebastian Bábík č.p. 139
Vladimír Rýzler č.p. 321
Tomáš Rýzler č.p. 321

leden 2011
Judita Kratochvílová
Šardice 381 90 let
Božena Lesovská
Šardice 326 85 let
Marie Jarská
Šardice 499 80 let

březen 2011
Božena Hromádková
Šardice 655 80 let
Josefa Lévková
Šardice 409 80 let
Josef Kučera
Šardice 94 80 let

Jubilanti

Úmrtí
Jaroslav Štyglic nedožitých 80 let
Josefa Hanáková nedožitých 90 let
Ludmila Valčíková nedožitých 85 let
Růžena Siláková nedožitých 90 let

Navštivte webové stránky naší obce

www.sardice.cz

rozpočtové opatření č. 10/2010
v příjmech 2 944 800 Kč,
ve výdajích 2 092 900 Kč,
financování 5 037 700 Kč,
zveřejnění návrhu rozpočtu obce
na r. 2011,
nejvýhodnější nabídku výběrového
řízení na akci „Příroda na dosah la−
vice“ od firmy Svatopluk Latten−
berg, Skoronice, Služby pro zahrad−
nictví,
prodej pozemku p.č. 812/10 o vý−
měře 162 m2 v k.ú. Šardice,
záměr a zveřejnění záměru prodeje
pozemku p.č. 1666/2,
záměr a zveřejnění záměru pro−
deje pozemků p.č. 1792/1, 1741/4,
1740/1, bude upřesněno geometric−
kým plánem,
záměr a zveřejnění záměru pro−
deje pozemku p.č. 328/10 o výměře
614 m2 v k.ú. Šardice v trati Nivky,
záměr a zveřejnění záměru prodeje
domu č.p. 211 vč. pozemku p.č. 816
v k.ú. Šardice,

na pátém zasedání dne 28. 2. 2011
rozpočet obce na r. 2011 jako schod−
kový, příjmy ve výši 24 847 400 Kč,
výdaje ve výši 31 090 800 Kč, finan−
cování 4 903 400 Kč. Schodek bude
pokryt z přebytku r. 2010.
záměr odkoupení části pozemku
p.č. 42, který sousedí s budovou
Rezidence a zhotovení geometric−
kého plánu dle jednání s vlastníky
sousedního pozemku,
směnu pozemku obce p.č. 328/46 za
pozemek p.č. 291/4. Smlouva bude
podepsána do 30. 4. 2011,
prodej pozemku p.č. 1666/2 za cenu
13 Kč/m2. Smlouva bude pode−
psána do 30. 4. 2011,
prodej pozemku p.č. 328/10, s tím,
že prodej bude uskutečněn na zá−
kladě předložených nabídek zájem−

ců. Nejnižší možná nabídka je 250
Kč/m2. Nabídky budou předloženy
osobně na společném jednání zastu−
pitelstva, jehož termín a čas bude
předem oznámen. Obálky budou
zalepeny a opatřeny textem „prodej
pozemku p.č. 328/10 v trati Nivky
a adresou žadatele“. Obálky budou
před stanovenou komisí rozlepeny
a vyhodnoceny. Vítězem bude nej−
vyšší nabídka. V případě, že bude
předložena 1 obálka, prodá se po−
zemek žadateli za minimální navrže−
nou cenu 250 Kč/m2 předkladateli
této nabídky. V případě shodnosti
nejvyšších nabídek, proběhne další
kolo, kterého se zúčastní pouze tito
žadatelé,
prodej domu č.p. 211 v k.ú. Šardice
na p.č. 816, za cenu ve výši, 1 %
z odhadní ceny dle znaleckého po−
sudku, pozemek za cenu 13 Kč/m2.
Cena za prodej domu je stanovena
z toho důvodu, že rodina po celou
dobu v domě bydlela, o dům se ce−
lou dobu starala, byla v dobré víře,
že jí dům patří, hradila veškeré ná−
klady spojené s udržováním a opra−
vami domu, za dům platila daň do−
movní a daň z nemovitostí. Obec
žádné náklady s udržováním a opra−
vami domu neměla. Pozemek bude
odprodán za stejnou cenu jako další
pozemky v dotčené lokalitě. Smlouva
bude podepsána do 30. 4. 2011,
záměr a zveřejnění záměru prodeje
pozemku p.č. 983/2 o výměře
183 m2 v k.ú. Šardice,
záměr a zveřejnění záměru prodeje
pozemků p.č. 2074/16, 2074/17,
2074/18, 2074/19, 2074/20, 2074/21
a 2074/22 v k.ú.Šardice,
smlouvu o zřízení věcného bře−
mene s firmou E.ON za účelem zří−
zení přípojky k domu v trati Nivky,
na p.č. 328/1 za úplatu 1 000 Kč.
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Obecní úřad informuje

Sběr nebezpečných odpadů
Oznamujeme občanům, že dne

25. 6. 2011 proběhne v naší obci
sběr nebezpečných odpadů.

Upozorňujeme občany na zákaz
vyvážení stavební sutě na Lúčkovu
cestu, cestu za Sušku a okolí obce.

Výňatek z provozního řádu sběr−
ného dvora odpadů:

Provoz sběrného místa zajišťují
pověření pracovníci obce.
Provozní doba je stanovena:
Letní provozní doba, tj. doba
od 1. března do 31. října –
každou sobotu,
Zimní provozní doba, tj. doba
od 1. listopadu do 28. února –
v sobotu 1x za 14 dnů,
vždy od 8.00 do 12.00 hodin

Ceník za vývoz směsi nebo od−
dělené frakce betonu, cihel, tašek
a keramiky:

vlečka za malotraktor 350 Kč,
přívěsný vozík
za osobní automobil 300 Kč.
V případě nespecifikovaného roz−

měru vozíku za traktor nebo za pří−

věsný vozík domácí výroby bude
vybírána částka za 1 m3 ve výši
300 Kč.

Do sběrného místa mohou ob−
čané zdarma přivézt objemný ko−
munální odpad.

Je to takový odpad, který nelze
vzhledem k jeho tvaru, hmotnosti
a objemu uložit do popelnic. Jedná
se zejména o následující odpad:
staré matrace, koberce, lino, náby−
tek, textilní odpad, boty, lyže, jízdní
kola, dveře a okna pouze jednotlivě
(ne jako odpad ze stavby z kom−
pletní výměny výplní otvorů), papí−
rový odpad velkých rozměrů a vel−
koprostorové plasty, které nelze
umístit do kontejnerů na separo−
vaný odpad, demontované zařízení
domácnosti jako např. WC, umyva−
dla apod.

Množství objemného komunál−
ního odpadu je limitované, musí od−
povídat běžné provozní obnově do−
mácnosti (např. výměna kuchyňské
linky, výměna sedací soupravy nebo

výměna obývací stěny apod.). Vzhle−
dem ke kapacitním možnostem sběr−
ného místa není možné, aby bylo
přijato větší množství vybavení do−
mácnosti například při koupi objektu
a jeho vystěhování.

Stavební suť, tj. beton, zdivo,
popřípadě keramické obklady
z drobné činnosti, je odpad, který
nelze sypat do popelnic ani do kon−
tejnerů na separovaný odpad. Ob−
čan neplatí za první vývoz staveb−
ního odpadu − maximálně do váhy
750 kg/rok/dům (tj. 1 přívěsného vo−
zíku za automobil za rok). Toto
množství je v ceně platby za popel−
nice.

Při větším množstvím vývozu
stavební sutě je možno ji odvézt
na skládku do Těmic. Odvoz si za−
jišťuje občan na své náklady. Za ulo−
žení se hradí poplatek na skládce.

Občanům naší obce je poskyto−
vána sleva na základě písemného
potvrzení, které si může občan vy−
zvednout na obecním úřadě.

Černé skládky v katastru Šardic

Ulomená vitrína
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Rok 1921
v tomto roce byla v Šardicích za−
ložena Jednota Čsl. Orla.

Rok 1951
Založen Závodní klub Šardičan –
činnost ukončena v roce 1992.
V roce 1951 bylo u nás započato
s výstavbou hornických domků.

Rok 1961
Byla dostavěna a dána do pro−
vozu nová budova MNV a zdra−
votního střediska.

Rok 1971
Šardický farář P. Bohuslav Zou−
har si slavnostně připomněl
25. výročí svého kněžství.
Krojovaní ze Šardic úspěšně před−
vedli na Slováckém roku v Kyjově
krojovanou svatbu.
Kulturní akce: Estráda z Brna Mu−
ziky hrajte nám a z Olomouce
Smích 1x denně, hostovalo diva−
dlo z Vracova hrou Ženy z Niska−
vori, konáno 5 plesů.

Na následky havárie na motocy−
klu zemřela Marie Bábíková, svo−
bodná, z č.p. 57.
Po úrazu koňmi zemřel Ladi−
slav Bezucha, svobodný, z č.p.
240.
Převráceným traktorem na poli
usmrcen Ladislav Kostiha, svo−
bodný, z č.p. 50.
Na následky pádu z jízního kola
pod auto zemřel Štěpán Brázda,
z č.p. 378.

Antonín Zahnaš

Ohlédnutí za léty končícími jedničkou

Historie

Územní plán je nejdůležitější
územně plánovací dokument, který
je nezbytný pro další rozvoj každé
obce a města. Jde o právní akt
vydávaný zastupitelstvem města.
Jeho funkce je jak regulační, tak mo−
tivační.
K čemu územní plán slouží?

Cílem územního plánu je vytvá−
ření podmínek a předpokladů pro
udržitelný rozvoj území a pro ochranu
a rozvoj hodnot území, včetně
ochrany urbanistického a architek−
tonického dědictví. Tomuto cíli jsou
podřízeny podmínky využití území,
jehož dopady zpravidla přesahují
rámec života jedné i více generací.
Pro zajištění rozvoje obce je tedy
nutné stanovit jeho dlouhodobé cíle
a strategické rozvojové vize, ze
kterých bude vycházet zadání územ−
ního plánu.
Proč obec potřebuje
nový územní plán?

Dosud platný územní plán obce
byl schválen zastupitelstvem 20. 6.
2000. Od té doby byl podle aktuál−
ních potřeb dvakrát změněn. Ně−
které návrhy, ale již není možné za−
řadit do územního plánu změnou, ale
jen v novém územním plánu. Nový
stavební zákon, který nabyl účinnosti
1. 1. 2007, omezil platnost někte−
rých územních plánů, a to k datu
31. 12. 2015. Z těchto důvodů zahá−
jila obec přípravy k pořízení nového
územního plánu.

Jak se mohou do přípravy
územního plánu zapojit občané?

Názor občanů je velice důležitý.
Sami by se měli o dění v obci ak−
tivně zajímat. V průběhu celého pro−
cesu pořízení nového územního
plánu bude řada možností, jak se do
přípravy plánu zapojit.

V každé jednotlivé fázi budou ob−
čané prostřednictvím úřední desky,
obecního zpravodaje, na webových
stránkách, příp. letáků, informováni
o procesu pořízení. Ve správný čas
mohou vyjádřit své názory a připo−
mínky, zapojit se do diskuse a ze−
ptat se na vše, co bude v souvislosti
se vznikem územního plánu sou−
viset. Prvním krokem, který musí
obec udělat, bude návrh zadání no−
vého územního plánu zpracovaný
ve spolupráci obce a odboru územ−
ního plánování Městského úřadu
Kyjov. Návrh zadání nového územ−

ního plánu, který bude projednáván
s veřejností a dotčenými orgány
státní správy.

Návrh zadání obecně popisuje
zásadní body řešení, nezabývá se
jednotlivými lokalitami. Ale už v této
chvíli je možné na obecní úřad,
příp. odbor územního plánování
Městského úřadu Kyjov, podat
konkrétní podnět k řešení urči−
tého problému.

Po schválení zadání zastupitel−
stvem bude vybrán projektant, který
zpracuje návrh územního plánu. Ten
bude znovu projednán s veřejností
a dotčenými orgány státní správy, ná−
sledně předložen k projednání zastu−
pitelstvu. V této fázi bude možné
vyjadřovat se k návrhu řešení jed−
notlivých lokalit. Po vyčerpání všech
zákonných kroků bude návrh no−
vého územního plánu projednán
a schválen zastupitelstvem obce.

Co je územní plán?
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Rok 1981
Komunální volby: předsedou MNV
za Josefa Svobodu zvolen Franti−
šek Brhel. Předsedkyní SOZ za
Jaromíra Břeně se stala Miro−
slava Vykydalová. Hrobníkem
za Antonii Pekárkovou se stal
František Kuchyňka.
Obnovena v obci činnost včelařů
− předsedou se stal Vilibald Haj−
duch.
Kultura: Estráda z Bratislavy, vý−
stava obrazů Miroslava Braven−
ce, divadelní soubor ZK Šardi−
čan sehrál v režii uč. Františka
Blažka hru Sousedi. Konáno
6 plesů.
Na následky havárie zemřel Miro−
slav Bábík − svobodný, z č.p. 448.

Rok 1991
Došlo ke zrušení pohřbu z domů
smutku a zavedení z kostela.

sporu se společností Klas a. s.,
vysílaný pořad pak měl název
Vesničko má rozhádaná. Natá−
čela také vánoční koncert Mladé
muziky ve zdejším kostele.
Kultura: 4 plesy, fašaňk s pocho−
váváním basy, 13. ročník pře−
hlídky mládežnických dechovek,
krojované hody, kdy se po mnoha
letech obnovilo ruční stavění máje,
kácení máje, vánoční koncert  Mla−
dé muziky.
Konalo se sčítání lidu, domů a by−
tů, obec měla 2198 občanů. Do
šardické kopané vstoupil jako ge−
nerální sponzor pan Štěpán Hole−
šínský.
Antonín Dohnal − smrtelně zraněn
svým kamarádem. Požár domu
paní Nedůchalové č.p. 696. Krá−
dež auta AVIA včetně nákladu
p. Aloise Hodonského.

Manželům Foltýnovým č.p. 146 se
narodila trojčata.
První rok samostatného hospoda−
ření místního JZD. Dosud bylo
společné JZD Osvobození spolu
s JZD Svatobořice−Mistřín.
Po 43 letech přijel na návštěvu své
rodné obce z Austrálie p. Franti−
šek Kolařík a po 29 letech z USA
p. Miroslav Červínek.
Kultura: 5 plesů, 2 divadla, 2 es−
trády, zdařilé krojované hody, pře−
hlídka dechovek.
Při sčítání lidu měla naše obec
2140 obyvatel.

Rok 2001
Česká televize u nás natáčela po−
řad Osudové okamžiky, který po−
jednával o důlní katastrofě na
zdejším dole Dukla z 9. 6. 1970,
dále natáčela rozhovor s někte−
rými občany, kteří byli v soudním

před volbami ze Šardic odstěhovala
početnější rodina do Hodonína, Mě−
chura věděl, že pokud budou volit
ještě v Šardicích, že jeho straně
hlasy nedají. Rozhodl se, že jejich
účasti u voleb u nás zabrání. A tak
této rodině sdělil, že pro ně v den
voleb svým autem přijede. Čas jeho
příjezdu stanovil tak, aby rodina če−
kala co nejdéle a nakonec pro ně
vůbec nepřijel. O podobných věce−
ch by se dalo napsat i více. K příleži−
tosti Měchurových 60. narozenin byl
u nás odhalen pomník agrárním po−

slancům Antonínu Švehlovi a Fran−
tiškovi Staňkovi. Pomník stával před
Zahrádkovou hospodou, po válce byl
odstraněn. Během 2. světové války byl
Měchura předsedou Národního sou−
ručenství, což byla jediná politická or−
ganizace v obci, kde její působení brzy
skončilo. Jan Měchura na sebe upou−
tal pozornost při shromáždění re−
zervistů v roce 1899, kdy se hlásil
slovem ZDE a ne požadovaným ně−
meckým HIER. Za to pak pykal něko−
lika měsíčním vězením na Špilberku.
Tak takový byl senátor Jan Měchura.

Skupina českých říšských poslanců ubírajících se do císařského hradu v den
památné květnové proklamace − mezi nimi také v šardickém kroji Jan Měchura.

V měsíci říjnu 2010 se konaly také
volby do senátu ČR. O nich ale psát
nebudu, chci hlavně mladé gene−
raci připomenout, že také Šardice
měly senátora. Byl jim šardický sta−
rosta z let 1910−1930 a to Jan Mě−
chura, narozen roku 1876. Byl to
v těch letech velmi mocný, ale i kon−
troverzní člověk. Jako člen Agrární
strany byl i zemským poslancem, po−
slancem Říšského sněmu. Zasedal
též v Poradním sboru pro pozem−
kovou reformu, kde měl velký vliv
a působil i v Národním shromáždě−
ní. Uvádí se o něm, že získával neu−
vědomělé voliče pro své zvolení i tím,
že jim před volbami rozdával boty,
mouku, čokoládu a podobně. O tom
napsal charakteristickou poznámku
do kroniky řídící učitel František Vik−
torín: „ Je potřeba usilovat o politic−
kou čistotu voleb a ctít nekoupené
přesvědčení druhých“. Proti machi−
nacím agrárníků při volbách podal
člen lidové strany Josef Němčanský
nadřízeným orgánům rozsáhlý pro−
test, k němuž se připojil i sociální de−
mokrat, učitel Jaroslav Pospíšil. Oba
požadovali zrušení výsledků voleb,
ale jejich protest byl zamítnut.

Senátor Měchura uměl voliče pro
svoji stranu získávat, ale uměl také
takticky zabránit, aby nevolili jinou
stranu. To jednou, když se těsně

Antonín Zahnaš

Senátor ze Šardic
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Škola

Reprezentační ples SRPŠ
Dne 29. ledna 2011 se konal tra−

diční Reprezentační ples SRPŠ. Vy−
stoupili zde se slavnostním předtan−
čením žáci deváté a osmé třídy.
K tanci hrála dechová hudba Žado−
vjáci a příjemně strávený večer obo−
hatila i tombola.

Následující den proběhl Dětský
ples, kde se přišli pobavit ti nejmen−
ší. Program zajišťovala profesio−
nální agentura, rovněž byla bohatá
tombola a slavnostní předtančení.
Věříme, že se všichni dobře bavili.

Taneční páry
Kateřina Dekařová

Dominik Šprta, Martin Vašíček
Adéla Karlíková
Ondřej Zapletal
Eva Grdinová

Roman Svitálek
Hana Jakubčíková

Tomáš Olšer
Pavlína Blatová
Tomáš Novotný
Zdenka Kůřilová

Jiří Rylka
Aneta Rehortová

Adam Gavlík
Nikola Matulová
Marek Chludil

Karolína Blatová
Jakub Glod

Monika Zahrádková
Martin Marada
Eva Maradová

František Šalvata
Adéla Chludilová
Roman Šimeček

Základní škola je zapojena do
školního recyklačního programu,
který je pod záštitou MŠMT
České republiky. Žáci s rodiči,
ale i široká veřejnost má možnost
nosit do školy vybité staré bate−
rie a drobné elektrospotřebiče
k recyklaci. Žáci 1. stupně v prv−
ním pololetí přinesli více než
100 kg baterií.

Recyklohraní

Mgr. Jitka Brhlová
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Zápis dětí do I. třídy pro školní rok 2011/12

Zápis do školy je důležitým mez−
níkem nejen pro předškoláka, ale
také pro jeho rodiče. V letošním škol−
ním roce proběhl zápis do I. třídy
ve třech dnech od pondělí 7. 2. 2011
do středy 9. 2. 2011. Tímto škola
vyšla vstříc zaměstnaným rodi−
čům, kteří tak měli možnost vybrat
vhodný termín.

Tento rok se zápisu zúčastnilo
28 dětí, a aby pro ně byl tento vý−
znamný krok co nejméně stresující,
čekala na ně pestrobarevná cesta do
pohádkové říše. Než ale přistoupily
spolu se svým doprovodem k usmě−
vavému Večerdovi, bylo třeba
s rodiči vyplnit potřebné formuláře
a mezitím zde na děti čekalo zahří−
vací kolo s úkolem nakreslit jednoho
ze svých rodičů. Pak následoval pře−
sun k interaktivní tabuli, kde už je
s otevřenou náručí a širokým úsmě−

vem přivítal Večerníček a milé paní
učitelky. Před „zkoušející komisí“ se
budoucí školáci představili a před−
vedli své pěvecké či recitační schop−
nosti. Plněním úkolů z kouzelné ta−

bule si děti prošlapávaly cestičku do
první třídy. Všechny děti odcházely
ze zápisu s úsměvem, i když ně−
které z nich si jej zopakují ještě v příš−
tím roce.

Mateřská škola

Kam se ztrácí svět dětské fantazie
Jana Dobiášková

V dnešním moderním počítačo−
vém světě už děti nemají takový
zájem o kreslení a tvořivé činnosti
jako dříve. A proto je v tom musíme
podporovat jak ve školce tak v ro−
dině.

Větou: „Přestaň kreslit hlouposti,
fialový sloni přece nejsou“, kterou
proneseme unaveně nad výkresem,
děti odradíme. Zase máme moc
práce a málo času věnovat chvilku
pozornosti jeho světu fantazie.

Že se v současném světě všech−
no zrychluje, netřeba připomínat. Je
ovšem nutné si uvědomit, že i lidské
dozrávání nabralo zběsilé tempo:
malé děti rozumí nové plazmové te−
levizi víc než my dospělí a místo po−
hádek na dobrou noc si do postele
berou návod na novou počítačovou
hru.

Z dětského světa neodcházejí jen
pohádkové postavy, ale celá před−
stavivost a dětská fantazie. Pestro−

barevné výkresy nahrazuje počíta−
čová grafika, místo bunkrů z listí si
malí kluci stavějí virtuální opevnění.
A i když je jasné, že čas nikdo neza−
staví zkusme věnovat více času
k rozvoji dětské fantazie, strávit více
času nad pohádkovou knihou a nad
kreslením.

V naší mateřské škole se děti se−
tkávají s pohádkou každý den, jak
při různých poznávacích činnostech
tak po obědě před spaním. Děti mají

Mgr. Yveta Řiháková
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pohádky moc rády. Vždycky si vy−
berou nějakou knihu a tu čteme.

Nedávno jsme četli moc zajíma−
vou a poučnou knihu, jmenovala se
„Birlibán“ a napsal ji spisovatel Edu−
ard Petiška.

Kniha pojednává o chlapci jmé−
nem Birlibán, který zlobí, neposlou−
chá, je nepořádný a někdy i tuze zlý.
Děti s ním prožily spoustu zajíma−
vých zážitků, kdy se choval zvlášť
ošklivě a musel absolvovat cestu
do podivuhodné krajiny, kde je
všechno naruby. V městě Neposlu−
chy se neposlouchá, v Lenošindě se
lenoší, v Bonbonovicích je všechno
ze samých dobrot, v Nepořádnické
lhotě se nemusí uklízet a v Maňás−
kově žijí hračky, které děti rozbily
a trápily. Birlibánovi se tu z počátku
moc líbí, postupně však poznává, že
se vyplatí nelenošit, nemlsat, uklízet
a být zkrátka hodný. A taky zjistí, jak
je obtížné napravit zlé skutky.

Přes zimní chladné období trá−
víme více času v mateřské škole, kde
děti mají možnost svou představivost
a fantazii rozvíjet v dopoledních
i odpoledních hodinách. Moc rády
kreslí, modelují, malují, stříhají, lepí
a tvoří z různých materiálů. Také
mají rády konstruktivní stavebnice.
Musíme si uvědomit, že například
u kreslení si děti procvičí jak svoji fan−
tazii a představivost, tak grafomoto−
riku, která je důležitá pro psaní ve
škole.

Děti jsou prostě jedinečná stvo−
ření a proto si važme každé chvi−
ličky, kdy se jim můžeme věnovat
a být s nimi.

Děti i všechny zaměstnankyně
mateřské školy Vám přejí krásné
a radostné Velikonoce a zvou Vás
na oslavu Dne matek letos s pás−
mem „CIRKUS“.

Děti z naší školky
vystoupily na Fašanku

Děti z mateřské školy nacvičily pásmo písní a tanečků se kterými vystoupily
6. března 2011 na Fašanku v hale „U Orla“
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Spolky

RSDr. Miroslav Jarský

ZO ČSCH v Šardicích

V tomto čísle zpravodaje zastupi−
telstva obce chceme navázat na
poslední zpravodaj měsíce prosince
2010. Psali jsme tam, že se k pro−
blematice chovu králíků, nemoci
a hygieně v některém z dalších
článků vrátíme.

Obecně lze říci, že v českém krá−
líkářství, stejně jako ve všech dalších
volnočasových zálibách, existují
různá stará pravidla, doporučení
a návody. Jsou to tedy doporučení,
která vedou ke zkvalitnění aktivit ve
volném čase a předně k dosažení
kvalitních výsledků v dané činnosti,
a tak k větší radosti a požitku člo−
věka.

Proto někdy není potřeba stále
něco nového vymýšlet, když je něco
již vymyšleno a napsáno. Již naši
předkové chovatelé i králíkáři si
uměli vytvořit své desatero, a to již
před sto lety. Měl to být „návod“, dle
kterého by se měl chovatel dočkat
kvalitnějších výsledků než při bez−
plánovitém řízení chovu.

Rád bych tedy zde tato stará
moudra zveřejnil.

Králíkářské desatero
1. Chovu základ budiž pravý,

že je čistota půl zdraví.
2. Jen dost vzduchu, světla,

místa, práce odměna pak jistá.
3. V pravidelném řádném krmení

zaleží rozumné pěstění.
4. Největších chyb se dopouští,

pokrevný rod kdo připouští.
5. Chceš−li mít výnosný odchov

svůj, mláďata pečlivě opatruj.
6. Jen bezvadné zdravé plémě

může pro dům, trh být cenné.

7. Zdvihání králíka za uši trýznění
jest a se nesluší.

8. Poučuj se. Kupuj přiměřeně
od těch, jímž na dobrém sejde
jméně.

9. Prodávej vždy svědomitě,
čest a chvála nemine Tě.

10. Správné králíkářství rozšiřuj,
jmění národní tak rozmnožuj.

Tolik králíkářské desatero. V tom−
to čísle se stručně zaměříme na bod
č. 1, tj. Chovu základ budiž pravý,
že je čistota půl zdraví. Toto staré
obecné pravidlo je asi
každému známé. Zví−
řata obecně musejí být
ustájena v čistých ubi−
kacích. Tyto se musejí
pravidelně vyklízet
a občas vydezinfiko−
vat. To všechno záleží
na typu podlahy a po−
destýlky. Při chovu na
hluboké podestýlce je
vyklízení častější a ne−
zbytné, zatímco při roštovém chovu,
ať již částečném nebo plné roštové
podlaze, tomu tak není. Každý kon−
krétní chovatel má na tuto problema−
tiku svůj názor. Obecně ale platí, že
první i druhá varianta má svá pozi−
tiva i negativa.

Dezinfekce se provádí v rámci
prevence příslušnými dezinfekčními
prostředky, většinou 1−2x ročně.
Poněkud jiná situace je u dezin−
fekce kotce či králíkárny celkově po
zdolaném onemocnění, např. kok−
cidiosa, myxomatosa. Tehdy je po−
třeba věnovat dezinfekci zvláštní
péči a dezinfikovat častěji.

Dezinfekční prostředky se osvěd−
čily v drobnochovu dva základní.
Jedním prostředkem je ožeh plame−
nem. Ožeh pramenem je téměř bez−
konkurenční, protože vysoká tep−
lota zničí vše, co se jí vystaví. Ale je
zde nutné dodržovat bezpečnost
práce a velkou opatrnost.

Dále z chemických prostředků je
to nejčastěji vybílení vhodně naředě−
ným hašeným vápnem, tj. hydroxi−
dem vápenatým, či použití speciál−
ních dezinfekčních přípravků. Každý
má svůj vlastní styl udržování čis−

toty v kotci, a jestliže
se mu ji tak daří udr−
žet, tak je vše v pořád−
ku a zvířata i chovatel
jsou spokojeni. Tolik
prvnímu bodu desa−
tera.

Pomalu nám začne
jaro a budou se rodit
nové generace králi−
čích mláďat. Proto
bych chtěl připome−

nout, že již nyní je nutné se zaměřit
na prevenci nemocí a věnovat se hy−
gieně. Klasickou typickou králičí ná−
kazou je v našich podmínkách víc
než padesát let myxomatóza. V loň−
ském roce udeřila plnou silou.
Mnoho chovatelů uvedla do smutku.
Jak hovoří závěry odborníků:
a) Virus myxomatózy je na většině

území naší republiky přítomen
a s nebezpečím sezónního vý−
skytu onemocnění musíme tr−
vale počítat v závislosti na vývoji
klimatických podmínek.

b) Hlavním přenašečem viru jsou
komáři, opatření proti jejich
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vniknutí do chovatelských pro−
stor s králíky jsou součástí pre−
vence.

c) Nejdůležitějším preventivním
opatřením je včasná vakcinace,
v období výskytu přenašečů by
králíci měli být udržování v imu−
nitě.

d) Včas a správné provedené očko−
vání zajišťuje vysokou chráněnost
bez podstatných nežádoucích
dopadů na zdraví nebo exteriér
králíka.

Někteří odborníci tvrdí, že v našich
podmínkách byl vypozorován do ur−
čité míry repelentní účinek některých
rostlin na komáry (ořešák, vinná
réva), takže v králíkárnách stojících

jsou schopni naučit se určitým cvi−
kům. V podstatě je to cvičení chova−
tele s králíkem na vodítku nebo bez
vodítka. Celá tato činnost připomíná
tak trochu cirkusovou arénu, kde
nesmí chybět překážková dráha. Je
vidět, že i králík je v tomto směru tvor
velmi učenlivý. Celá řada chovatelů
nejen u nás, ale i ve světě začíná
s lehkým nadšením těchto poznatků
využívat. Jak kdo tuto disciplínu
ovládá by nám mohl říci měsíc říjen
2011, kdy bude ve Švýcarsku probí−
hat první Mistrovství Evropy v králi−
čím hopu (skákání).

Tolik krátká zpráva z této čin−
nosti. K této zálibě se ještě s podrob−
nostmi vrátíme v některém dalším
Zpravodaji.

v jejich stínu jsou králíci pravděpo−
dobně méně postižení myxomató−
zou.

Tolik zatím k nemocem a hygi−
eně.

Ještě vám chceme dát informaci
k problematice, která se u chovatelů
přetřásá jak v mluvě, tak v činnosti.
O co jde? Jedná se o tak zvaný krá−
ličí hop (slůvko hop můžeme též na−
hradit slovem skok, nebo skákání).
Můžeme říci, že je to nová disciplí−
na, která se postupně stává soutěží
a zábavou chovatelů. Uvědomíme−li
si, že skákání je pro králíky přiro−
zená záležitost, takže běh, skok i po−
hyb vpřed je pro ně obdobou lid−
ských sportovních aktivit. Začíná se
s postupným výcvikem králíků, kteří

Ochotníci ze Šardic dětem

završena diskotékou pro všechny
(i ty starší).

Akce by se jistě nebyla zda−
řila, kdyby nebylo
upřímného nadšení
a ochoty členů diva−
delního spolku toto
zábavné odpoledne
i v tak uspěchané
době, jakou doba
předvánoční bo−
hužel je, připravit.
Všem, a to i nečle−
nům našeho sdru−
žení, kteří se na re−
alizaci celé akce
jakkoliv podíleli, pa−
tří velké poděko−
vání, zejména pak

Když se vysloví
ono kouzelní slův−
ko Vánoce, kaž−
dému z nás se
jistě v první řadě
vybaví rozzářená
dětská očka, plno
radosti nad tolik
očekávaným pří−
chodem Ježíška
a s ním spojenými
dárky, ale také dny
strávené v kruhu
nejbližších pro−
zářené pokojem
a pohodou. Krás−
né vánoční doby
využili, ve spolu−
práci s FOS Šardice, i Ochotníci ze
Šardic, aby mohli i oni všem dětem
ze Šardic dát svůj dárek v podobě
příjemně stráveného svátečního od−
poledne při divadelním představení
pohádky Perníková chaloupka. Po−
hádka byla odehrána 27. 12. 2010
odpoledne za nadočekávání velké
účasti těch nejmenších i jejich ro−
dičů či prarodičů. Role uvaděče, vy−
pravěče i myslivce v jedné osobě se
zhostil Jirka Foltýn. Další role vý−
borně odehráli Milena Rylková (Ma−
ruška), Lukáš Ilčík (Jeníček), Miloš
Zíma (tatínek), Věrka Šnajdrová (je−
žibaba), Tonda Veselka (ježidědek)
a Tomáš Zahrádka (čuník).

Po představení každé dítko obdr−
želo pěkný dárek a celá akce byla

Pavlovi Padalíkovi za sponzorský
dar, Laďovi Cápkovi za zakoupení
heliové náplně do balonků, Jirkovi

Foltýnovi za zajiš−
tění dárků pro děti
i všem ostatním.
Děkujeme také
Vám všem, kteří
jste tuto akci na−
vštívili a podpořili
naši činnost jak
svoji účastí, tak
formou dobrovol−
ného vstupného.

Věříme, že se
dětem náš dárek
líbil a doufáme,
že není posled−
ním...

Ježibaba

Jeníček a Mařenka

Markéta Kůřilová
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Z činnosti Orla, jednoty Šardice

Loutkové divadlo Bzenec,
návštěva strážnického
kostela a orlovny
Letošní první akcí pro děti byla

návštěva loutkového divadla Kašpá−
rek. Za divadlem jsme vycestovali
v sobotu 26. 2. 2011 na zámeček do
Bzence. Pohádka byla zpočátku
strašidelná, vystupovali v ní piráti
a zlá čarodějnice, takže se děti i tro−
šičku bály. Ale jak už to v pohádkách
bývá, zase zvítězilo dobro nad zlem.
Děti byly nadšené, že piráti i čaro−
dějnice dostali co proto. Spokojeni
jsme pokračovali v našem výleto−
vání. Tentokrát jsme se rozhodli na−
vštívit strážnický kostel, který se
v současné době opravuje a nako−
nec navštívit strážnickou orlovnu. Ve
Strážnici nás přivítala paní Budínská,
která dětem poutavě povyprávěla
o historii strážnického kostela. Děti
upoutalo povídání o tom, že kostel
je postaven na pilířích ve vodě – nyní
voda začala pronikat do kostela, tak
se v kostele provádí nákladná opra−
va, která by měla pronikání vody za−
bránit. Poslední zastávkou byla za−

stávka v nové strážnické orlovně.
Děti si zahrály míčové hry. Menší
děti se jen tak probíhaly a na závěr
všichni obdrželi malé občerstvení.
Své dojmy z výletu děti nakreslily na
výkres. Za hezký obrázek obdrželo
každé dítě malou odměnu. Cestou
tam i zpět si děti, ale i dospělí zkrátili
dlouhou chvíli zpěvem. Než jsme se
rozloučili, prozradili jsme dětem, že
pro ně máme přichystané další dvě
akce a to: 26. 3. 2011 návštěva akva−
parku v Uherském Hradišti a 26.−
−27. 8. 2011 zájezd do Prahy. První
den v Praze bude pro děti přichy−
stán program – překvapení a druhý
den strávíme v akvaparku v Průho−
nicích.

Kurz Studené kuchyně,
Kurz síťování
Od 13. ledna po dobu čtyř čtvrtků

jsme se scházeli v sousední obci
v Hovoranech na Hasičské zbroj−
nici, kde jednota Orla v Šardicích za−
jistila pod vedením lektorky a naší ro−
dačky paní Ludmily Zahrádkové Kurz
studené kuchyně. Účastníci kurzu

nahlédli do kuchařského umění
a mohli být svědky dovednosti lek−
torky. Výrobky, které se během
kurzu připravily, účastníci závěrem
každé lekce ochutnali. V závěrečné
lekci všichni obdrželi malou publi−
kaci s návody na přípravu v kurzu při−
pravovaných pokrmů. Byly to čtyři
hezké večery, které jsme strávili
v kruhu známých a kamarádů. Na
závěrečnou lekci přinesli některé
účastnice kurzu i sladké dobrůtky.
Inspirováni předloženými sladkost−
mi, všichni projevili přání, že na pod−
zim by bylo vhodné uspořádat kurz
třeba pod názvem „Na sladko“.

Na Kurz studené kuchyně na−
vázal Kurz síťování. Kurz probíhal
každé úterý u nás na Domovince
vždy od 19.00 hodin. Lektorkou
kurzu byla paní Marie Polášková.
Ženy se učily zhotovit síťovaný zá−
klad, do něhož se postupně naučily
vyšívat  různé motivy. Takto zhoto−
vené krajky (síťované krajky) se
mohou používat na ledacos – u nás
nejčastěji pro potřeby zhotovování
krojových doplňků.

Kurz síťování

Výlet do Bzence

Studená kuchyně
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Opravy na šardickém kostele a budově fary

Vážení spoluobčané,
organizační a finanční výbor,

který byl v roce 2004 ustanoven
pro dílo „Oprava kostela“ Vás chce
tímto příspěvkem informovat o pra−
cích, které byly v průběhu roku 2010
na opravě kostela a jeho okolí vyko−
nány a o hospodaření s finančními
prostředky určenými na tuto opravu.

Mezi nejdůležitější úkoly patřilo
vypracování projektu a následné
zbudování kanalizační přípojky mezi
kostelem a domem Holešinských (za
kostelem) pro zajištění odvodu deš−
ťové vody z kostela. Byly provedeny
i přípravné práce pro drenáž, která
po dokončení zabrání vlhnutí zdiva
kostela.

Dalším úkolem bylo vyřešení so−
ciálního zázemí v kostele – vybudo−
vání WC v prostorách před sakristií
a vyřešení prostor pro úklidovou
místnost.

Byla také zajištěna okna za oltá−
řem – z venkovní strany.

Byl zpracován statický výpočet
podpůrné dřevěné konstrukce nové
věže na kostele a v současné době
se na věžičce pracuje. Na dotazy
některých občanů upřesňujeme –
věžička nebude mít jen „dokorativ−
ní“ charakter, bude po instalování
dalšího zařízení sloužit k odvětrá−
vání kostela. Záležitost odvětrání se
časem musí vyřešit, neboť špatným
odvětráváním trpí nejen interiér kos−
tela, ale také dřevěná vazba na
půdě.

Z dříve vyjmenovaných záměrů
opravy kostela zůstávají k dodělání
ještě čtyři:

okřesání pískovcových portálů
kolem dveří,
oprava a vysprávka zdi
u kostela od Silákového,
oprava a revize hromosvodů,
úprava zeleně v okolí kostela.
K těmto již dříve nastíněným zá−

měrům je nutné ještě přidat: dodě−
lání odvětrání kostela, dodělání odi−
zolování základů zadní části kostela
– drenáže, odklizení sutě a prove−
dení terénních úprav za kostelem.

 Vzhledem k tomu, že se musí
neodkladně opravit budova fary, bylo
rozhodnuto, že se v letošním roce
započne s touto opravou. Po odstra−

200 000 Kč z dotace – finanční
prostředky byly vyčerpány na práce,
které jsou uvedeny ve výčtu prací
provedených v tomto roce (uve−
deno výše).

784 Kč byly poplatky na běžném
účtu.

Výdaje v letošním roce činily cel−
kem 230 886 Kč

Zůstatek k 31. prosinci 2010 činil
111 389 Kč.

O finanční pomoc v letošním roce
podala Farnost Šardice žádost Obci
Šardice a Jihomoravskému kraji
Brno. Zastupitelstvo obce ze svého
rozpočtu schválilo na opravu fary
částku 300 tis. Kč. Farnost si ne−
smírně váží všech dotací a darů,
kterými je po celou dobu oprava
kostela a nyní už i fary dotována.
Upřímné Pán Bůh zaplať patří zá−
stupcům obce a zastupitelstvu obce
za dotace z rozpočtu obce, kterými
toto dílo po celou dobu podporují,
dále pak našemu spoluobčanovi
Ing. Pavlovi Holešínskému, který
částkou 480 tis. Kč zafinancoval
v r. 2009 venkovní opravu − fasádu
kostela. Poděkování patří zástupcům
Jihomoravského kraje, kteří záměr
oprav v r. 2005 a 2006 rovněž svou
dotací v celkové výši 220 tis. Kč pod−
pořili. Upřímné Pán Bůh zaplať patří
všem občanům i podnikatelům, kteří
na tyto opravy přispívají. Děkujeme
také všem, kteří pomáhají svými ra−
dami, či modlitbami a ujišťujeme
všechny, že organizační i finanční
výbor v čele s našim duchovním
správcem otcem Františkem dů−
kladně zvažuje všechny práce,
které je nutné při opravách provádět.
Stejně tak důkladně zvažuje čer−
pání finančních prostředků, které
jsou k tomuto účelu určeny.

Věříme, že s pomocí všech dárců
se podaří zrealizovat náročná
oprava fary a že se podaří dokončit
drobné naplánované akce a úpravy
kolem kostela. Vaším vstřícným po−
stojem k této záležitosti, vážení spo−
luobčané, pomáháte zachovat
důstojný stánek Boží i budovy fary,
která je jeho nedílnou součástí.

Pozn.: stav prací i hospodaření je
uveden ke dni podání příspěvku do
zpravodaje, to je ke dni 21. 3. 2011.

nění fasády na celé budově fary, bylo
zjištěno, že stavba je ve velmi špat−
ném stavu. Proto byly osloveny dvě
firmy zabývající se zajišťováním sta−
tiky budov, aby stav fary posoudily
a doporučily řešení. Jedna firma
své stanovisko vydala a stanovisko
firmy druhé by mělo být v nejbližší
době doručeno. Poté se rozhodne
jak se budova staticky zajistí a jaký
postup a rozsah oprav se pro le−
tošní rok zvolí. Oprava může být pro−
vedena jen v takovém rozsahu, na
jaký budeme mít peníze.

A teď k otázce hospodaření s fi−
nančními prostředky:

Příjmy v r. 2010
Do Nového roku 2010 jsme vstu−

povali s částkou 2 700 Kč – je to cel−
ková částka, která byla v hotovosti
i na běžném účtu.

V r. 2010 farnost přijala od Obce
Šardice dotaci ve výši 200 000 Kč

Na sbírkách bylo vybráno celkem
118 575 Kč.

Dary od občanů činily 21 000 Kč.
Celkem bylo pro rok 2010 k dis−

pozici 342 275 Kč.
Výdaje v r. 2010
30 102 Kč – jsou v tom zahrnuty

tři faktury, které nebyly zaplaceny za
práce provedené koncem loňského
roku, dále projekt na kanalizaci a dvě
malé částky za poplatky.
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Ačkoliv 10 let činnosti není zrovna
dlouhá doba, určitě si Mužáci toto
krátké ohlédnutí zaslouží. Činnost
sboru byla zahájena v listopadu
roku 2000. Stalo se tak na zákládě
návrhu starších zpěváků, kteří mají
ke zpívání kladný vztah. Už v příš−
tím roce nově ustavený sbor na−
zpíval svoji první nahrávku, prý tak
zvanou „prubovní“. V prvních letech
sbor začínal s 13 členy, avšak po−
stupně někteří z různých důvodů
skončili. Zprvu se vystupovalo pře−
vážně na akcích v obci a blízkém
okolí.

Postupně vystoupení přibývalo
a mezi významná patřila: Zpívání
v zámku Milotice, Zpívání pod Ná−
klem v Ratiškovicích, Předhodové
zpívání ve Vlčnově, Mezinárodní
folklórní festival v Šumperku, Morav−
ský ples v Praze, Vlčnovská Jízda
králů, Mezinárodní folklorní festival
Pražský jarmark v Praze a další.
Z těch místních vystoupení to
hlavně bylo: Zarážání hory, Hor−
nický den, Svěcení vína, Fašaňkové

odpoledne, Zpívání u vánočního  stro−
mu a podobné akce. To už byl sbor
součástí Folklorního sdružení Šardi−
čan v dobré spolupráci CM Denica
a Slováckým krúžkem Šardičan.

V jubilejním roce 2010 byl v naší
obci na počest 10. výročí sboru
a 10. výročí FOS Šardičan uspořá−
dán I. festival Zpívání mužských
sborů za účasti kolem 15 kolektivů
z různých míst. V současné době má
sbor Mužáci ze Šardic 9 členů a se−
řazeni podle stáří to jsou: Josef
Hromádka, Josef Silák, František
Štoksa, František Ištvánek, Jan Za−
hrádka, Jan Ronek, Petr Blahůšek,
Mojmír Ševčík a Pavel Ištvánek.
Rozdíl mezi jmenovanými podle stáří
je 30 let. Jsou to však lidé, kteří ctí
tradice folklóru a zpěvu, mají rádi náš
kroj a nejdůležitější je to, že je zpí−
vání baví. V průměru má sbor kolem
16vystoupení ročně.

Věřím, že si za svoji činnost za−
slouží poděkování a přání hodně
úspěchů při reprezentaci naší obce
v dalších letech.

10 let mužského sboru
Mužáci ze Šardic

Při vyhrávání do Nového roku nás
přes pole vozil autobus JZD. Jednou
při takovém vyhrávání se nám poch−
lubil křídlovák Vašek z Vlkoše, že
doma den předtím zabíjeli a že by−
chom k němu mohli zajet zahrát.
A tak se jelo. Ukázalo se, že se to
moc nevyplatilo. Přijeli jsme k němu,
zahráli, a protože jsme byli velmi
hladní, šli jsme dovnitř. Tam jsme do−
jedli všechny zbytky zabijačky a na−
víc musel Vašek na dojezení také
otevřít několik čerstvě zavařených
sklínek masa, které jsme také zlikvi−
dovali. Manželka nebyla doma a až
později se nám hostitel svěřil, jak řá−
dila, a měli jsme k němu doježděné.

Po příjezdu do Ježova na pohřeb
Mirek, který měl na starosti noty, zjis−
til, že je zapomněl vzít. Bylo kolem toho
dost zmatků, to ale nebylo vše. Mirek
nakonec prohlásil, že v šardické hos−
podě nechal mimo not i svoji křídlov−
ku. Aniž by si z toho něco dělal, ode−
šel do ježovské hospody a my zbylí
jsme zpaměti pohřeb odehráli. To se
ví, že nedostal ani korunu, ač se nám
omluvil za svoji nezodpovědnost.

Antonín Zahnaš

Muzikantské
historky

Pyžamový bál
 Po loňském ohlasu na vydařený

I. PYŽAMOVÝ BÁL jsme se rozhodly
pokračovat v této tradici a uspořá−
daly jsme tak II. PYŽAMOVÝ BÁL,
který měl opět úspěch. V průběhu
celého večera nám hrála skupina
DANCE RANCH a jejich přestávky vy−
plňoval DJ IVAN. Pobavit nás přijela
taneční skupina BLACK&WHITE
z Hodonína, vystoupily Eliška a Vik−
torka, které zahájily ples svým due−
tem s hůlkou. Později byl předveden
kankán, tentokrát v podání mažore−
tek. O vystoupení pro nás se letos
také postarali rodiče mažoretek, kte−
rým nás mile překvapili a potěšili. Při−
pravili si vystoupení s hůlkou a třás−
němi a ukázali, po kom mají jejich děti
talent. Tímto jim moc děkujeme.
Závěrečné vystoupení patřilo opět
Dračicím, kterým pomohli rodiče  ma−

žoretek svou účastí. Nacvičili si coun−
try tanec na písničku od skupiny
Rednex. Byla připravena i bohatá
tombola, za kterou bychom chtěly

moc poděkovat všem sponzorům. Po−
kud to půjde, budeme v této tradici Py−
žamového bálu pokračovat i nadále
a těšit se na Vás i v roce 2012.

Michaela Zicháčková a Veronika Válková, mažoretky Rošťandy
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Kukátko do historie

Domluvili jsme si s Františkem
Fišmanem schůzku, pozvali jsme jej
na obecní úřad. Pan Fišman i se
svým o dva roky starším strýcem
Petrem Fišmanem, který oslaví
5. května 2011 sté narozeniny, patří
k nejstarším občanům Šardic. Zapsal
se do historie obce. Hrával ochot−
nické divadlo, vedl obec jako před−
seda MNV.

K rozhovoru s ním se sešli paní
starostka B. Galiová, paní J. Vál−
ková, pánové A. Zahnaš, J. Trávník,
P. Padalík a F. Hnilo. Ti, co se naro−
dili dřív, vzpomínali na osvobození
Šardic, na konec druhé světové
války a ti, co se narodili později, se
zájmem poslouchali. Z rozhovoru,
který se odvíjel v příjemné soused−
ské atmosféře a trval bezmála dvě
hodiny, jsme část vybrali. Pro větší
autentičnost jsem se pokusil o pře−
pis rozhovoru se zachováním cha−
rakteru nářečí.

Jak to u nás v Šardicích bylo
na konci války?

A které? Té první, nebo druhé?
(Hned v úvodu si zavtipkoval.)

Takže druhé... Byli jsme ve sklepě
všecí kromě stařečka. Stařeček byli
prostě doma a nic jich nerozházalo.
Tam se nám stala taková jedna ne−
příjemná věc. V tej době dva Kyselci
vyšli ven a včíl se tam vrátili s hrůzů
a povídali, že všecko je rozbombar−
dovaný, pravda. Benešovský plot
rozbitý a tak dál. To neměli dělat,
protože to nastala taková situace…
Ženský začaly plakat a naříkat a já
jsem měl včil za úkol jich utišit.

To ale nebyla pravda, to byla
jenom poplašná zpráva, že?

Ten plot byl rozbitý. Ten granát
tam někde spadl a tak dál, ale odne−
sla to moja babička, která prostě to
nepřenesla. Ta měla nejvíc strach,
že ju někdo znásilní.

Byli tu Rusi a Rumuni?
Obsadili nás Rusi a potom za dva

za tři dni došli Rumuni.
A kde byli ubytovaní?
Oni byli vlastně v poli, oni se tady

ani moc nezdržovali.
Na který den vychází osvobo−

zení?

16. dubna ráno, z neděle na pon−
dělí to bylo.

Odkud šla armáda?
Od Dubňan, od Hodonína. A to

jsme byli ráno venku a už jsme jich
viděli, jak pomalu postupujů do Šar−
dic v poli, na Bařinových čtvrťách.
Z tamtady šli. Představte si, že nás
se sešlo takových – no když řeknu
málo – tož tři sta lidí u obecní váhy.
Včíl si představte, kdyby tam spadl
granát. My jsme si to potom uvědo−
mili, že to bylo nebezpečný.

Vy jste to věděli, že bude ko−
nec války?

To jsme už věděli, pravda.
Strejdo, ale došli Rusi, pak se

stáhli, potom zase došli a tak se
to párkrát vystřídalo, ne?

Rozhodlo se to ve Stavěšicích,
tam kladli odpor, tam byli organizo−
vaní opravdu, takže tam potom mu−
seli Němci ustůpit a ustupovali do
Šardic. A v tych Stavěšicích, tam byl
odboj, opravdový odboj.

V odboji byl zapojený i ten náš
Václav Gregorovič? To byl on?

Ano to byl on. A kdo ještě, já ne−
vím. Jeho dědeček zemřel a ještě
jeho mamka, ta to teda odnesla a ji−
nak tady ještě byl Jaroslav Grego−
rovič, ten se někde ztratil, víte, a po−
hyboval se mezi těma vojákama.

A toho myslím někde zastřelili?
Toho právě zastřelili. To byla ta−

ková oběť v Šardicích.
Německé dělostřelectvo ostře−

lovalo ze Stražovjáku Šardice?
Ano, v pondělí nás osvobodili,

a eště ve čtvrtek sem pořád dopa−
daly granáty. To se eště pořád brá−
nili.

A potom tudy postupovali vo−
jáci, až se osvobodily Šardice?

No, šli na Brno. Přes Čejč, tam šli
od Hodonína, to byl hlavní směr na
Brno. My jsme potom asi za dva dni,
nevím jestli v úterý nebo ve středu,
myslím Jožka Buštík a ještě jeden –
tři jsme byli – my jsme pásli doby−
tek. Rusi si za sebů dycky vezli zá−
sobu živýho dobytka. My jsme celý
den to tady hlídali a potom o čtyřech
hodinách, co jsme měli jít dom, oni nás
pěkně vyprovodili a my jsme moseli

s něma jít. A tam na tom Čejči, to bylo
Boží dopuštění. Jedno auto za druhým
a my mezi tím jsme šli se sto krá−
vama, víte?

To jste museli hnat za tou ko−
lonou?

Ano, to jsme moseli hnat za tů
kolonů až do Krumvířa. A teprv po−
tom nás pustili.

Strejdo, sedláci s koňama po−
máhali?

Ano, eště před tů frontů, kdo měl
koně, mosel jet do Dubňan, tam na−
ložil střelivo a vozili ho do Šardic.

Počítalo se s tím, že půjde
fronta přes Šardice?

Ne, to nečekal nikdo. Hlavní proud
byl přes Mutěnice, Čejč, na Brno.
Tam potom bylo Boží dopuštění.

V Šardicích byli lidi schovaní
ve sklepech. Byli hladní?

To trvalo jenom z neděle na pon−
dělí. Ostatní byli všecí doma. Můj
dědeček, když jsme se vrátili ze skle−
pa, klidně měl popravený dobytek
a tak dál.

Kdy se vrátili totálně nasazení?
Tady byli věznění ve Svatoboři−

cích, v tom táboře. Ale kdy se z tam−
tady dostali, to ani nevím. To byl
takový chaos, že se to nedalo ani
všecko sledovat.

A jak to bylo s tím táborem?
Prý vězňům sedláci vozili sva−
činy a jinak je podporovali.

Ano tam měli málo jídla. Šardi−
čáci jich opravdu moc podporovali.
Ze dvora potahy jezdily a vozily jim
tam na přilepšení, takže tam tak ne−
trpěli hladem.

Strejdo, tady za Valčíkovým do−
zadu prý postříleli nějaké Němce?

Ano, střílalo se tam, ale pokud si
pamatuju, tak jedneho tam zastře−
lili. Nebyl to Němec, ale Rakušák.
A Rakušáci sem potom jezdili na to
místo uctívat jeho památku.

Šardice byly mezi prvními, kdo
měl pomník osvoboditelům.

Ano, Šardice měly první. Přispívali
na něho aj občané. Já už si to tak
přesně nepamatuju, protože jsem
22. května narukoval hned na voj−
nu. Do Strážnice, takže tady mně
kůsek toho období uteklo.

František Hnilo

Vzpomínky pana Fišmana
na konec druhé světové války
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třína na Palánek, tam kde byla trať,
jak se jede k Dubňanom. A my jsme
se to dověděli až na druhý deň ráno
o osmi, až to Němci sebrali. Ale par−
tyzáni, co byli v tych horách, ti to
sledovali, a tak věděli, kde to bylo.
O jednej hodině v noci vzali pěkně
nákladní auta a tů Německů hlídku,
co tam byla, vyslékli do naha, aby
nemohli ježďat, všecky ty zbraně na−
ložili a odvezli někde do Koryčan,
tam do tych lesů. Tak to jsme byli
velice rádi, že to tak skončilo.

Vojáci − Rusi, když se ubytovali,
tak měli ve škole ošetřovnu, u Val−
číků na dvoře pekárnu, na poště
vzadu tiskárnu, velitelství na faře –
pro celý kyjovský region.

Tady v Šardicích měli štáb?
Ano, na faře, pro celý kyjovský

okres.
Kolik Vám bylo roků?
Dvaatřicet.
A to jste až pak šel na vojnu?
Já jsem měl po vojně. V pětatři−

cátém roku jsem narukoval do Brna
do náhradní zálohy – mně padl otec
v I. světové válce, měli jsme hospo−

Dotaz: Proč se M. Gregorovič ne−
loučí při pohřebu s našimi spolu−
občany?

Odpověď: Pan M. Gregorovič se
vzdal funkce ve SOZ již před vol−
bami ze zdravotních důvodů,
proto jak bylo v naší obci zvykem
tato „funkce“ přešla na funkcio−
náře obce.

Dotaz: Proč došlo k ukončení pra−
covního poměru správce obecní
haly U Orla?

Odpověď: Panu Knoflíčkovi skon−
čila dne 31. 12. 2010 platná pra−
covní smlouva. Z důvodu úspor
bylo rozhodnuto tuto smlouvu ne−
prodloužit a zajistit provoz haly
vlastními silami.

Dotaz: Kolik peněz zaplatila obec za
víno na akci „Zpívání u vánočního
stromu“?

Odpověď: Ani korunu, víno dodal
místní Mendelův vinařský spolek
naprosto zdarma, dokonce
zdarma zajistil převoz a zapůj−
čení kotliny.

Dotaz: Proč obec v zimním období
neuklízí chodníky před domy po
celé obci?

Odpověď: Nemáme potřebnou me−
chanizaci tak, jako v okolních ob−
cích, také většina chodníků v obci
na strojní údržbu není uzpůso−
bena.

Dotaz: Proč nebyly dosud prove−
deny protipovodňové opatření?

Odpověď: Bohužel po dobu 4 let se
v rámci pozemkových úprav ne−
provedlo ze strany obce žádné
protipovodňové opatření, nebyly
vypracovány žádné projekty, nic
se nezačalo, proto máme nyní pro−
blémy s prováděním plánu společ−
ných zařízení.

Dotaz: Proč je na OÚ zaměstnána
další účetní a správce lesa?

Odpověď: Nejedná se o další účetní
obce, ale o účetní PO Obecní
les, která na částečný úvazek od
roku 2010 zpracovává účetnictví
nově založené příspěvkové orga−
nizace Obecní les Šardice.

Blažena Galiová

Židovské národnosti tady ně−
kdo byl?

Ne, Židů jsme tady neměli. Oni to
měli za války takový moc těžký. Je
to dost zvláštní  národ. Je mezi něma
opravdu hodně lidí, keří vynikajů ve
vědě, aj v jiných oblastech. Pokud
sledujete televizu...

A vy sledujete televizi?
Všecky zprávy, který sů v televizi

a taky rádio. Svobodnů Evropu jsem
poslůchal u Šinoglů – u Janka Šino−
glovýho. On byl aj v odboji.

Aj strýc Velehrad, Blažek, Po−
solda.

Je to vzpomenuté v knížce – jme−
novalo se to Karbon. Tam jsme ale
promeškali jednu věc – my jsme měli
hlášení, že k nám doletijů z Anglie
letci a že nám tam shodijů zbraně.
No a my jsme to brali tak trochu na
lehků váhu. Udělali jsme všecko pro
to. Na Bařinových čtvrťách jsme vy−
kopali a připravovali v tym jednym
údolí skrýš pro ty zbraně, který tam
měly být shoděný. Ovšem buďto
jsme my špatně signalizovali, nebo
nás špatně viděli, shodili to do Mis−

dářství. Já si pamatuju, že až se
z tej I. světovej války lidi vraceli, tak
mamka strašně plakávala. Oni se
měli moc rádi. Nevím, jestli si to se−
stra pamatuje. Pořád se čekalo, že
se može tatínek vrátit. On byl pro−
hlášený jako nezvěstný.

Já si ještě pamatuju, že když mně
byly asi čtyři roky, strýci mě naučili
takovů písničku:

„Kdyby Ital nebojoval,
tak by tatík nerukoval,
Ital počal bojovati,
tatík musel rukovati“
To jsem zpívával, jak jsem chodil

po dědině.
Strejdo, ještě vzpomeňte, jak to

bylo s tím Švehlovým pomníkem.
Já jsem si dycky přál poslechnůt

Měchuru, jaký on je řečník. A mně se
to nikdy nepodařilo. Až se odhaloval
ten Švehlův pomník, tak tam měl mět
projev. Ale já jsem to bohužel nevydr−
žel, já jsem byl hladný. Už byla jedna
hodina a furt nic, tak jsem odešel a on
zrovna začal mluvit. Tak jsem sená−
tora Měchuru nikdy neslyšel, abych ho
mohl hodnotit jako řečníka.

Ptáte se, odpovídáme

Dotazy občanů
Pranostiky

Velikonoční pranostiky

Nečas na květnou neděli, není
pro rok dobré znamení.

Škaredí−li se slunce na škare−
dou středu, škaredit se bude
i obilíčko.

Co je na zelený čtvrtek
vyseto, vše se vydaří.

Velký pátek deštivý,
dělá rok žíznivý.

Je−li na boží hod velikonoční
jasno, bude léto slunce i vodou
příhodné a na dar boží úrodné.

Pranostiky na měsíce:

Duben laškuje, sedlák
za pluhem hubuje.
Ozýbá−li se v dubnu hrom,
nebojí se již více mrazu strom.

V máji se rok teple pousměje
a květy vzplane.
V máji nepřemokne,
i když namokne v plotě kůl
a pastýřovi hůl.

Červnové blýskání –
na sýpkách praskání.
V červnu−li sucho více nežli
mokro bývá, urodí se hojnost
dobrého vína.
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Dotaz: Proč není na budově Rezi−
dence nová fasáda?

Odpověď: Není vyřešen otop I. nad−
zemního podlaží, zdi vlhnou, ničí
se vybavení atd. je zabudovaný
jedno sazbový jistič, nelze zapojit
všechny přímotopy, například
v obřadní síni a v zasedací míst−
nosti. Problém je v tom, že se
bude muset nově opravený a vy−
malovaný interiér rozbíjet, aby se
tam natáhla elektřina. V zamýš−
lené výstavní síni nejsou zásuvky
skoro vůbec. Knihovna – vlhnutí
zdí – neodborně provedené
práce – řeší se, kde vlastně na−
stala chyba, opravu prováděly dvě
firmy. Oběma firmám byly práce
reklamovány. Pokud se nevyřeší
vlhnutí zdiva, není možné dělat
fasádu.

Dotaz: Proč si někteří majitelé aut
dělají z ulic parkoviště, problém
rychlé jízdy po obci.

Odpověď: V současné době se
jedná s firmou Trasig o postupné
obměně a aktualizaci dopravního
značení v obci. Tím bychom čás−
tečně omezili rychlou jízdu po
obci. Majitelé osobních aut budou
vyzváni místním rozhlasem, aby
neparkovali na nově vybudova−
ných chodnících, na nepřehled−
ných místech atd. Ale, vše záleží
na každém člověku, jak si váží
svého okolí, svých spoluobčanů.
Pokud to nepomůže, přistoupíme
k vyměřování místních poplatků
za užívání veřejného prostranství,
které budeme vybírat podle
platné obecně závazné vyhlášky.

Dotaz: Proč jsou vedle do kontej−
nerů odkládány různé dopady,
proč nejde kontejnery nechat ote−
vřené, aby se tam lépe ukládaly
větší věci?

Odpověď: Pro všechny platí zákaz
volného pohazování papírů, kra−
bic, plastů. Prosíme občany, aby
raději větší kusy odvezli na sme−
ťák, kde tyto lze uložit vedle kon−
tejnerů a zaměstnanci firmy
EKOR je naloží nebo zaměst−
nanci obce kontejnery odemknou.

Dotaz: Proč nám nebyla obratem
vyřízena naše žádost adresovaná
radě obce?

Odpověď: Před 4 roky a dříve byl na
obci zaměstnaný tajemník – ta−
jemnice, která mimo jiné vyřizo−
vala věci, které je nezbytně nutné

vyřídit po zvolení nového zastupi−
telstva – jmenují se nové komise,
výbory, stanovují se odměny, pro−
stě všechno se musí uvést do sou−
ladu. Musím na tomto místě po−
děkovat radní paní Špérové,
jejíž zkušenosti v této oblasti byly
pro mě velkým přínosem. Ale
do 11. ledna 2011 nebyla na
obci účetní, takže veškeré účetní
práce dělala starostka. Protože
občané velmi často využívali toho,
že v úřední dny a nejenom v tyto
dny byl na úřadě přítomen někdo
z vedení obce, nezbývalo než běž−
nou agendu spojenou s účetnic−
tvím, platbou faktur, později s in−
ventarizací mimořádnou a řádnou
dělat až po pracovní době. Každý
jistě chápe, že není v silách jed−
noho člověka všechno zvládnout,
proto se musím občanům omluvit
za pozdní odpovědi z jednání rady
obce. Ale vzhledem k tomu, že se
v minulosti mnohdy neodpoví−
dalo, věřím, že se jedná o posun
k lepšímu.

Dotaz: Proč jsou na OÚ tzv. úřední
dny, proč není úřad otevřen
každý den?

Odpověď: Z technických důvodů ne−
lze mít úřad otevřený každoden−
ně. Pracovnice úřadu musí vyři−
zovat věci, které nelze dělat tím
způsobem, že jsou neustále od
práce vyrušovány, protože se
musí plně soustředit. Například na
matrice se dělají opisy dokumen−
tů, zápisy do matričních knih do−
kumentárním inkoustem, kdy se
nesmí matrikářka splést. Jeden−
krát za týden se vozí do Kyjova
nové žádosti o občanské průka−

zy, které také musí někdo vypsat,
zkontrolovat, zkompletovat atd.
Správa majetku sepisuje smlou−
vy, které běžně dělají pro jiné obce
najatí právníci, takže je nutno
velmi pečlivě nastudovat všechny
náležitosti, účetní musí zvládnout
vše zaúčtovat v souladu s účet−
ními standartami atd. Snažíme se,
aby byl každý občan, který příjde
v kterýkoliv den obsloužen, ale
musíte pochopit, že pracovnice
si také musí vybírat dovolenou
a nelze je vždycky zastoupit.
Zlepšením služeb občanům je
v souladu s volebním programem
– „Přívětivý úřad pro občany“ zpro−
voznění nové informační kan−
celáře v budově OÚ Šardice.
Občané si mohou vyřizovat své
záležitosti každodenně. Jedná se
o služby kopírování, hlášení roz−
hlasem, podatelnu, prodej infor−
mačních materiálů atd., které se
budou provádět 5 dní v týdnu.
V informační kanceláři sedí stá−
žista, kterého si obec vybere
z úřadu práce a bude zde pro−
bíhat jeho praxe, která je hra−
zena z úřadu práce a pro obec
je zdarma nebo za minimální po−
platek.
Vyzývám kohokoliv z občanů Šar−
dic, aby se přihlásil na úřadě
práce na rekvalifikaci v oblasti ad−
ministrativy atd. a praxe může pro−
bíhat po dohodě s úřadem práce
právě na OÚ Šardice. Upo−
zorňuji, že ověřování podpisů,
služby CZECH POINTU atd. se
budou provádět jako doposud
v úřední dny pondělí a středa a po
zaběhnutí nového místa bude úřad
otevřen ještě navíc v pátek.

Povinné ručení podle výkonu!!!
Vozidla Platba ročně
do 55 kW od 1 360 Kč
56−85 kW od 1 840 Kč
86−140 kW od 2 400 Kč
nad 140 kW od 3 680 Kč

Stavební spoření s úrokovou sazbou 2,5 %

Helena Peterková, tel. 606 873 777
pet.helena@seznam.cz
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Fotogalerie

Jaký byl letošní šardický Fašank?
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Zápověď

Letošní Fašank

Vánoční zpívání

Krojový ples


